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Spørgsmål nr. 837 fra Folketingets Retsudvalg (Alm. del):

”I september 2006 (folketingsåret 2005-06) stillede spørgeren 
§ 20 spm. S 7142 til den daværende justitsminister om, hvil-
ke initiativer ministeren ville tage for at give institutioner og 
bosteder for kriminelle udviklingshæmmede bedre mulighe-
der for at forhindre de kriminelle udviklingshæmmede i at 
stikke af og begå nye overgreb. Ministeren svarede, at der 
ville ske noget inden udgangen af 2006. Der synes imidlertid 
ikke at være sket noget siden da og ministeren har senest i 
svaret på REU alm. del spm. 681 oplyst, at Justitsministeriet 
og Indenrigs- og Socialministeriet snarest vil drøfte spørgs-
målet om behandlingen af kriminelle udviklingshæmmede. 
På den baggrund bedes det oplyst, hvilke initiativer, der vil 
blive taget i forhold til den nævnte problemstilling og hvilken 
deadline, der er for en løsning.”

Svar:

På baggrund af tre rapporter fra 2003 (Grænsefladerapporten, Statusrap-

porten om amternes arbejde med domfældte og rapporten ”Lovovertræ-

dere med udviklingshæmning”), som omhandler behandlingen af kri-

minelle udviklingshæmmede, anmodede Justitsministeriet Rigsadvokaten 

om at vurdere rækkevidden af en foranstaltningsdom efter straffelovens § 

68 i forhold til de problemstillinger, der påpeges i de tre rapporter. 

I de tre rapporter peges på en række problemstillinger vedrørende græn-

sefladen mellem straffeloven, den idømte foranstaltning og det sociale 

system. Der er tale om en række komplekse spørgsmål, som vedrører 

samspillet mellem reglerne i straffeloven, den afsagte foranstaltningsdom 

og reglerne i lov om social service, der som udgangspunkt bygger på for-

skellige frivillige tilbud til den udviklingshæmmede.

Justitsministeriet har tidligere i år modtaget Rigsadvokatens udtalelse, 

hvor det bl.a. fremgår, at der efter Rigsadvokatens vurdering er behov for 

en nærmere overvejelse af, hvorledes domme vedrørende kriminelle ud-

viklingshæmmede skal fuldbyrdes, og om der bør fastsættes særlige reg-

ler på området. 

Jeg er enig i Rigsadvokatens vurdering, og jeg lægger stor vægt på, at 

denne sag nu fremskyndes mest muligt. Jeg kan oplyse, at der for nylig 

har været afholdt et møde mellem Justitsministeriet, Rigsadvokaten og 

Indenrigs- og Socialministeriet med henblik på at tilrettelægge det videre 

arbejde med snarest at finde de mest hensigtsmæssige løsninger på de 
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vanskelige problemer bl.a. vedrørende forholdet mellem straffelovens og 

servicelovens bestemmelser på dette område.


